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2020 az újra tervezés éve volt a Kamara életében. A január-februárban beütemezett két 
küldöttgyűlési, az ehhez kapcsolódó TET és elnökségi ülések időpontjai, az előkészített, 
meghirdetett vizsganapok, a legfoglalt budapesti és vidéki helyszínek tantermi kötelező 
továbbképzései, a szakmai továbbképzések tervei március 11-én mind annullálódtak. Az időben 
és az épp időben meghozott előírások szerint/alapján kellett működtetni az országos kamarát, 
intézkedéseket hozni a területi kamarák és a tagok felé, kezelni a folyamatos változásból adódó, 
a szakmagyakorlók sokszor megoldhatatlannak tűnő élethelyzeteit, amit kiváltképp a vizsgáztatás 
lehetőségének a veszélyhelyzet végéig történő törlése okozott. 
Mindenkinek szinte egyik napról a másikra kellett „átvonulnia” az online térbe, az online ülések 
rendszereibe – nálunk sem volt ez másképp.  
 
A MÉK Elnöksége 2020-ban összesen a 8 személyes elnökségi ülés mellett 7 online ülést is 
tartott, továbbá számos döntést hozott elektronikus, emailes szavazással is. Az ülésekről rövid 
összefoglalókat tettünk közzé honlapunkon, hogy az elnökségi ülések fő témáiról tájékoztatást 
adjuk. A kamara szerveinek, bizottságainak működését un. elnöki intézkedések szabályozták a 
veszélyhelyzet ideje alatt, amelyre Korm. rendelet adott felhatalmazást. 
 
A januárban meghatározott küldöttgyűlések előkészítése az idő és a járványhelyzet előre 
haladtával lecsökkent egy, szeptemberben megtartott küldöttgyűlésre. Az idő beigazolta, hogy jó 
döntés volt, hogy a tervezett decemberi küldöttgyűlés témáit előre hoztuk, hiszen novembertől 
ismét gyülekezési tilalom lépett életbe. A jogszabályok megbeszélése és egyéb információcsere 
céljából két területi elnökök testülete ülést tudtunk rendezni Budapesten a küldöttgyűlés 
előkészítése kapcsán márciusban és augusztusban.  
 
A Magyar Építész Kamara a 266/2013. (VII.11.) Korm. rendelet alapján jogosultsági vizsgát és 
beszámolót tart a hozzátartozó szakterületek új szakmagyakorlóinak. Februárban még meg 
tudtuk tartani a vizsganapokat, márciusban azonban már csak egy vizsga megtartására volt 
lehetőség a korlátozó intézkedések miatt. A MÉK Titkársága aztán nyártól az őszi, 2. 
veszélyhelyzet kihirdetéséig folyamatosan szervezte a vizsgaidőpontokat, ám a 25 vizsgaalkalom 
során biztosított 875 vizsgahelyre csak 317 fő jelentkezett és tett vizsgát. A MÉK elnöksége így 
annak érdekében, hogy a szakmagyakorlókat ne érje hátrány, tevékenységüket folytathassák 
méltányosságból átmeneti intézkedéseket hozott a veszélyhelyzet fennállásáig. Megjegyezzük, 
hogy a 2020 szeptemberig beszámolóra kötelezettek 2020. novemberéig letehették volna 
vizsgáikat, hiszen 28 vizsgaidőpont került meghirdetésre!  
A vizsgajegyzetek frissítésére a nyári vizsgák meghirdetését megelőzően került sor. 
 
A MÉK a kamarai tagok és a Területi Kamarák számára egy szakmai programokra vonatkozó 
hozzájárulási alapot hozott létre 2020-ban, amelyből pályázat útján olyan projektek 
finanszírozhatók, amelyek a tagság szakmai továbbképzését, tájékoztatását szolgálják.  
A kiírás értelmében a felhasználási területnek, szakmai feladatnak az építész szakmát érintőnek 
kell lennie, amely szélesebb körű (regionális, országos) érdeklődésre tarthat számot. Kamarai 
szervezet vagy gazdasági társaság működtetésére ez a szakmai munkát biztosító keret nem 
használható fel, működési költségek, bérek nem fedezhetőek belőle. 
2020-ban két önálló pályázati forduló került meghatározásra, márciusra és júniusra. A 
veszélyhelyzet miatt azonban a második beadási határidő augusztusra tolódott, mivel a 
pályázatok közül az első, márciusi fordulóra több rendezvényt, konferenciát, továbbképzést 
támogatandó kérelem is érkezett, ezek megrendezése a veszélyhelyzet miatt azonban 
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ellehetetlenült. Összesen 15 pályázat került támogatásra, amelyek közül területi kamarai 
kiadvány, könyv, szakmai nap, szakmai díj is szerepelt.  
 
A tagság részéről a pandémia alatt felmerülő igény volt az online szakmai továbbképzések 
megszervezése a MÉK továbbképzéseinek lebonyolítására szolgáló TAKO rendszerében, 
amelynek informatikai fejlesztései év közben lezárultak. A felvételek készítését és az online 
képzések beindítását a novemberi korlátozó intézkedések tovább késleltették, így ez már a 
következő évben valósult csak meg.  
 
A tantermi kötelező továbbképzéseket évek óta a MÉK szervezi mind Budapesten, mind a 
területi kamaráknál. Az év elején tavaszra beütemezett és elmaradt 5 vidéki helyszínen tartandó 
képzés „pótlását” őszre kellett halasztanunk. Június és szeptember között ezen felelül 6 budapesti 
továbbképzés is tartottunk, az októberi Construmán pedig a „kötelező” mellett szakmai napot is 
meg tudtunk még szervezni. 
 
2020-ban elindult a MÉK e-Ügyintézés rendszere is, ebben a szakmagyakorlók:  
- ellenőrizni tudják a tagsági nyilvántartásban szereplő személyes adataikat,  
- ellenőrizni tudják a területi építész kamara által rögzített továbbképzéseiket (szakmai, 
kötelező), továbbá 
- az aktív tagsággal rendelkező tagok tanúsítási kérelmet nyújthatnak be 
beruházáslebonyolító és/vagy beruházáslebonyolító műemlékek területén 
 
 
A Magyar Építész Kamara önként vállalt célja, hogy bemutassa a kortárs magyar építészeti 
alkotásokat, alkotókat. Ennek keretében kívánjuk megjelentetni az építészet elmúlt évtizedét 
bemutató magyar és angol nyelvű kiadványunkat, amelynek előkészítése 2020 végén 
megkezdődött. 
 
A 2020 novemberében kihirdetett – és 2021 májusában még tartó – veszélyhelyzet jelentősen 
átformálta működésünket. A 2020-ban szerzett tapasztalataink reményeink szerint segíteni 
fognak a 2021-es veszélyhelyzeti időszak könnyebb kezelésében is. Ezen időszak alatt született 
jó példák és jó gyakorlatok megtartása hosszú távon is hasznos lesz.  
 
 
Beszámoló a Kamara kapcsolatairól  

 
A 2020 év a kamarai munka tekintetében is a COVID-19 jegyében, árnyékában telt. A tavaszi 
három és az ősszel kezdődött második hullám több, mint fél évre korlátozta az operatív munkát, 
melyet az internet segítségével csak részben lehet pótolni. Az elmúlt év elnökségben végzett 
munkát elsősorban a kapcsolattartásban megmutatkozó, a stratégiai helyzetkeresés és 
pozicionálás jelentette.  
Tekintettel az Építészeti és Építésügyi helyettes Államtitkárság új feladataira a 2014-2018 között 
megindított változások visszacsatolási tapasztalatszerzése, az esetenként előforduló anomáliák 
kezelése nehézkes. A törvények, rendeletek előkészítési fázisban történő egyeztetése változatos 
képet mutat, van ahol példa értékű, bizonyos esetekben nem történt meg.  
A MMK-val folytatott korábbi évek párbeszéde a Beruházási Folyamatok Rendszere (BFR) és 
Tervezői Szolgáltatási Rendszer (TSzR) kimunkálása, vele együtt a díjszámítás –mint alrendszer- 
kidolgozása a feladatok mellérendelő, additív mérnöki felfogása okán- megakadt, a 
generáltervezői felfogást és rendszerező irányt úgy tűnik a nem helyén értelmezett szakmai 
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öntudat, identitás keresés felélte. Ugyanez a helyzet a bejelentési tervek sokszor tartalmatlan 
épületgépészeti és elektromos rendszerleírásaival is: amig az MMK ezt presztízs és pozíció 
kérdésként és nem szolgáltatásként kezeli, nincs mód a megegyezésre, ezzel szemben viszont a 
jogosultságról szóló rendelet egyeztetésekor a két kamara egyeztetett anyaga került megküldésre 
a jogalkotó felé. 
 
A MÉK Elnökségének képviselői részt vettek az Ybl-, a Pro Architectura- és a Mőcsényi Mihály-
díj Bizottság munkájában, az Országos Központi Tervtanácsban, valamint a LTK által 
meghirdetett mintaterv pályázat értékelésében is. Javaslatot tettek a mintaterv rendszer 
felhasználási, tervezési, adaptálási elveinek rendszerére, ezeket a katalógus kidolgozása során 
alkalmazzák.  
 
A MÉK-nek továbbra is kezdeményezni kell a „munkába adás rendszer” kidolgozását. A jelenlegi 
pályázati rendszer (310/2015 Korm. rendelet) nem idomul a gazdasági és kulturális elvárásokhoz, 
jellemző, hogy az évben alig fél tucat pályázat volt. Ezzel kapcsolatban egyeztetések történtek a 
közbeszerzéseket felügyelő kormányzati szervvel. A Kamara egyeztetetést folytatott a 
tervpályázatok témájában, majd ezt követően a Közbeszerzési Hatóság elnöke részt vett az egyik 
elnökség ülésen. 
 
Az MMA Építőművész Tagozata folyamatos tájékoztatást kap a MÉK álláspontjáról aktuális 
kérdésekben, emellett informál a Magyar Építészeti Múzeum létrehozásának folyamatáról. 
Célunk, hogy a „szolgáltató múzeum” tevékenységébe, működésében a MÉK, a kamarák minél 
nagyobb arányban vegyenek részt.   
 
Sajnálatos módon a korábbi elnökség által ápolt és szervezett „Miskolci nyolcak” rendszeres havi 
informatív találkozók elmaradtak az utóbbi évben. A korábbi találkozók alkalmával a kölcsönös 
információcserén túl az álláspontok megvitatása, stratégiai egyeztetése fontos alapot jelentett 
elsősorban a törvényelőkészítésben, véleményezésben. Megkezdődött a találkozók újraindítása 
a MMA szervezésében. Sajnálatos módon a COVID-19 vírus megakadályozta ennek 
megvalósítását. 
 
A Lechner Tudásközpont új ügyvezetője együttműködési megállapodást készített elő, amelynek 
aláírása 2021-re csúszott át. 
 
 
Beszámoló a stratégiaalkotással és kommunikációval kapcsolatos 2020-as tevékenységről 
 
Stratégia: 
Már 2018-ban megkezdődött a MÉK hosszú távú stratégiájának meghatározása, kidolgozása. 
2018. év végén a Küldöttgyűlés ezek közül kiemelt 3 témát: 

 a tagdíjreform, 
 a szakirányú gyakorlat megszerzésének szabályozása, valamint 
 az országos szakmafelügyeleti rendszer kidolgozását. 

2019-ben a MÉK megkezdte a fenti stratégiai fejezetek feldolgozását, melyet a 2019. májusi 
küldöttgyűlés elé tárt. 
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2020-ban ezt a munkát kívánta az Elnökség folytatni, melyet megalapozott a 2020. 03. 04-05-i 
budapesti TET ülés. 
Ennek során a résztvevők egyetértettek abban, hogy a stratégiai célok kidolgozását meg kell 
előznie a Magyar Építész Kamara, valamint a Területi Kamarák feladatainak és céljainak 
meghatározása. A munka megkezdődött, azonban a tavaszi majd őszi járványhelyzet miatt 
lelassult. 2021-ben ismételten fel kell gyorsítani a folyamatokat, hogy mielőbb újra tudja tárgyalni 
a témát a Területi Elnökök Tanácsa, a Területi Kamarák és a Küldöttgyűlés. 
 
Ezzel párhuzamosan megkezdődött az országos szakmafelügyeleti rendszer kapcsán az etikai 
bizottságok átszervezésének elemzését és a mentor-gyakornoki rendszer bevezetését célzó 
előkészítő munka. 
 
2020. tavaszán a MÉK a járvány helyzethez kapcsolódóan széleskörű online felmérést készített 
a tagok körében, amely kiterjedt a tervezők és tervező szervezetek működési feltételeire, a járvány 
várható következményeire. A Magyar Építész Kamara igyekezett felmérni a koronavírus tervezői 
piacra, a tervezőkre gyakorolt hatásait, amely alapján az MÉK megfelelő információk birtokában 
tudott lépéseket tenni a döntéshozók felé a válság enyhítését célzó intézkedések érdekében. A 
9685 aktív szakmagyakorló közel 30 %-a, 2777 ember válaszolta meg a kérdőívet, azaz nagyon 
erős mandátumot adott a MÉK számára, a véleményük képviseletére. 
A felmérésből kiderült, hogy a szakmagyakorlók közel 80 % vállalkozóként végzi a tevékenységét, 
és ezen belül mintegy 96 % egyéni vállalkozó, vagy mikrovállalkozás. Ezt fontos rögzíteni, mert 
csak azok a kormányzati intézkedések, gazdaság élénkítő csomagok tudnak közvetlenül 
segítséget nyújtani számukra, amelyek ebben a léptékben is elérhetőek. 
A beérkezett válaszok kiértékelését követően az eredményről tájékoztattuk a Területi Kamarákat 
és a tagságot. A gazdaság újraindíthatósága, a munkahelyek megőrzése, a szakmagyakorlók 
védelme érdekében a Magyar Építész Kamara 5 témakörben, 24 pontban foglalta össze 
javaslatait, amelyet eljuttatott minden érintett kormányzati szervhez és jogalkotóhoz. 
A MÉK javaslatainak egy, sajnos csak kisebb része épült be a meghozott kormányzati 
intézkedésekbe. 
 
A MÉK a kommunikációja során minden elérhető csatornáján igyekezett tájékoztatni a tagságot a 
veszélyhelyzettel kapcsolatos, a tervezőket érintő, a Kamara működését befolyásoló kormányzati 
döntésekről, és ezek következményeiről. 
 
A 2020-as évben folytatódott a kommunikációs csatornák felülvizsgálata, azonban a 
kommunikáció terén továbbra is bőven van tennivaló. 
A MÉK 2020-as kommunikációjára és nyilvános megjelenéseire is erősen rányomta bélyegét a 
járványhelyzet. Ennek megfelelően erősödött az online felületen történő kommunikáció, és 
radikálisan csökkent az élő kapcsolattartás, találkozás. 
A MÉK és a Területi Kamarák kommunikációjában nem történt érdemi változás, a járvány miatt 
erősen korlátozódtak a rendezvények. 
A jogalkotóval történő kommunikáció a korábbiakhoz hasonlóan alakult, év közben csökkent a 
jogszabály változásokra irányuló jogszabály alkotói aktivitás, azonban az év utolsó napjaiban 
ismét jelentős mennyiségű jogszabály változással kellett szembesülnünk, melyek előkészítésével, 
véleményezésével kapcsolatban a Kamarát nem vonta be a munkába a jogalkotó. 
 
A MÉK nyilvános megjelenései a minden évben szokásos díjátadókon történő részvételen túl 
leginkább a veszélyhelyzettel kapcsolatos intézkedésekkel kapcsolatban voltak tetten érhetőek. 
Ezen továbbra is változtatni szükséges, mint ahogy még mindig nem áll rendelkezésre az a MÉK 
és minden Területi Kamara számára elérhető adatbázis, amelyből tájékozódni tudunk arról, hogy 
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hol, milyen írott és elektronikus médiával állunk kapcsolatban, melyek azok a médiák, kik azok az 
emberek, akiket el tudunk érni, hogy az üzeneteinket, véleményünket eljuttassuk a 
közvéleménynek. 
 
A MÉK internetes szolgáltatásai az alábbi elemekből állnak: 

 MEKON 
A Magyar Építész Kamara, a területi kamarák automatikus, elektronikus adatszolgáltatása 
alapján, országos és nyilvános tagnyilvántartást vezet ez a MEKON rendszer fő funkciója. 
Moduljai az alábbiak: 
 - Névjegyzék modul 
  - Publikus keresések száma: 

 
Év 

Lekérdezések 
száma 2018 118672 

2019 120658 

2020 113045 
 - ÉTDR-OÉNY modul 

 
Év 

Lekérdezések 
száma 2018 58550 

2019 63871 

2020 52730 
 - Kamarai e-Ügyintézés modul (Kamarai e-Ügyintézés 2020.11.27.-től) 
  - Aktivált MÉK azonosítók száma: 644 
  - Sikeres bejelentkezések száma: 1814 
  - Kamarai e-Ügyintézés felületen indított ügyek 

 
Év 

Indított ügyek 
száma 

2020 23 
 

 Cégnyilvántartás: 
  Nyilvántartott vállalkozások száma: 4774 

 Tanfolyamok és Képzések Online rendszere (TAKO) 
  - Regisztráltak száma: 6751 
  - Jelentkezések száma 

Év Jelentkezések 
száma 2018 1845 

2019 1708 

2020 1021 
 

 Jogosultsági vizsga adatbázis 
  - Regisztráltak száma: 3083 
  - Jelentkezések száma: 

 
 

Jelentkezések 
száma 2018 680 

2019 681 

2020 520 
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 Online Továbbképzési Információs Rendszer 
  - Pályázatok száma: 3618 
  - Regisztrált pályázók száma: 450 
  - Pályázatok: 

 É
v 

Pályázatok száma 

2018 326 

2019 399 

2020 185 
 
A www.mek.hu a MÉK hivatalos szakmai portálja (weboldala), melynek elsődleges célja a 
szakmagyakorlók tájékoztatása a szakmagyakorlásukhoz szükséges információkról, a MÉK 
működésről, továbbá tájékoztatás nyújt az aktuális szakmai hírekről az aziránt érdeklődők 
számára is. 
A MÉK online felületeinek megújítása megkezdődött. A tartalmat illetően nem történt jelentős 
változás, a járvány idején igyekeztünk a honlapon tájékoztatást nyújtani az elnökségi munkáról, 
1-1, a virtuális térben tartott elnökségi ülésről. 
 
Néhány adat a MÉK online felületeinek aktivitásáról (forrás: Simonszoft):  

 Hírlevél: 
Hírlevélre feliratkozottak száma: 3850, a 2020-ban kiküldött hírlevelek száma 47. 

 Honlapra feltöltött tartalmak: 

 
 
Évente átlagosan 653 új tartalom kerül fel a MÉK weboldalára, az adatokból megfigyelhető, hogy 
2017. óta növekszik a feltöltött tartalmak száma. A tartalmak száma összesen: 5128 db 

 
 
 
 
 
 
 

 
Mint a fenti adatokból is látszik, a weboldal látogatottsága jelentősen csökkent, ezen 
mindenképpen változtatni szeretnénk, ennek érdekében cél a felület megújítása. 

Év Feltöltött tartalmak 
száma 2014 822 

2015 696 

2016 623 

2017 587 

2018 597 

2019 602 

2020 645 

Év Megtekintések 
száma 

Átlagos napi megtekintések 
száma 2018 1716259 4702 

2019 1363259 4028 

2020 1145015 3137 

Feltöltött tartalmak száma 
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A MÉK közösségi médiafelületének látogatottsága jelentősen nem változott, továbbra is ajánljuk 
mindazoknak, akik használják ezeket a felületeket, hogy látogassák a MÉK felületeit itt is, hiszen 
a másutt is elérhető tartalmakon túl itt olyan anyagok is megjelennek ezeken a csatornákon, 
amelyek másutt nem. 
Kapcsolódó közösségi média oldalak: 
https://www.facebook.com/magyarepiteszkamara 
Követők száma: 3343 - Kedvelők száma: 2925 
https://www.youtube.com/user/MagyarEpiteszKamara 
Megtekintések száma: 736 
https://issuu.com/magyarepiteszkamara 
Publikációk: 66 
 
Mint arról 1 évvel ezelőtt beszámoltunk, a MÉK Elnöksége úgy döntött, hogy az Építész közlönnyel 
és az Évkönyvvel kapcsolatos teendőket 2020-tól saját hatáskörben végzi. 
Az Építész Közlöny 2020-ban már ebben az új struktúrában jelent meg. Az új felépítésnek 
megfelelően minden számban bemutattunk 1-1 építész irodát, kitértünk a MÉK híreire, 
tájékoztattuk a tagságot a jogszabályokkal, a járvány helyzettel kapcsolatos tudnivalókról, 
beszámoltunk az aktuális kulturális hírekről, kiállításokról, kiadványokról, díjakról. Mint ahogy azt 
korábban jeleztük, a megjelenő új közlönyök minden esetben 1-1 fókusztémát jártak, járnak körbe, 
bemutatva ehhez kapcsolódó építészeti alkotásokat, cikkekben elemezve az érintett témák 
különböző aspektusait. 2020 fókusztémái az alábbiak voltak: 
- Tűzvédelem 
- Kamarai munka 
- Tájépítészet 
- Bor - mámor - építészet 
- Műemlékvédelem 
- Film - színház - építészet 
 
Ennyit sikerült stratégia és kommunikáció témában 2020-ban tennünk, a munkát 2021-ben 
töretlen lelkesedéssel folytatjuk. 
 
 
Beszámoló a MÉK 2020-as külügyi tevékenységéről az ACE-ban 

 
2019 novemberében választották meg Dr. Makovényi Ferencet az ACE elnökségi tagjának és ez 
a megbízás 2020 január elsején lépett életbe: 2020 során 69 eseményen vettem részt, melyből 
egy volt személyes találkozó, 2020 január 17-18-án, Brüsszelben, amikor az elnökség első- és 
mindmáig egyetlen – olyan ülését tartotta, ahol a személyes találkozásra lehetőség volt. Ez a 
kétnapos megbeszélés azzal telt, hogy megismertük az ACE elnökség működéi rendjét és 
felosztottuk egymás között a feladatokat.  
Számomra az oktatás helyettes koordinátori szerep jutott.  
A járvány kitörése miatt több utazásra nem volt lehetőség, az összes többi megbeszélés 
internetes konferencia keretében zajlott. Ezek rendszerint kedden és pénteken 9 és 15 óra között 
történtek, ritka volt a négy órásnál rövidebb találkozó.  
Sajnos elég hamar kiderült, hogy a jelenlegi elnöknek egészen más elképzelése van a 
szervezetről, mint az elnökség többségének. Ez a továbbiakban jelentős feszültséget 
eredményezett.  
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Körülbelül márciusra kiderült, hogy az ACE pénzügyei igen nehezen átláthatóak, a bevételeinek 
egy része a tagországok befizetéséből adódik, de az ACE az utóbbi években európai kutatási 
projektekben is részt vett, melyek elvégzéséhez munkaerőket vettek fel. Sem a munkaerő 
felvételét sem a projektekben való részvételt (ami 2018-2019-ben történt, tehát még az előző 
elnökség alatt) nem dokumentálták, az elnökségi jegyzőkönyvekben erre vonatkozó adat nincs. 
Az ACE eredetileg négy munkatárssal dolgozott, jelenleg nyolc ember dolgozik ott, akiből négy 
európai projekteken dolgozik és a többi munkából is kiveszi a részét. A mi fenntartásainknak az 
alapja az volt, hogy összemosódnak a munkakörök és nem lehet tudni, hogy ki milyen munkát 
mennyiért végez, kinek dolgozik. Minden olyan kísérletünk, ami arra irányult, hogy válasszuk külön 
a munkaköröket és külön könyveljük az egyes tevékenységekre fordított időt- elutasításra került 
az elnök és az adminisztráció részéről.  
Kiderült az is, hogy a munkavállalók szerződése nem túl előnyös az ACE számára, ugyanis a 
dolgozók végkielégítése félmillió Eurót venne igénybe, ami a tartalékok felét felemésztené. 
Komoly feszültséget jelentett, hogy a dolgozók automatikus béremelést követeltek és bónuszt, 
amit ráadásul a megtakarított másolópapírok számához kötöttek.  
Látható, hogy időnk jó részét olyan dolgok foglalták le, melyeknek a szakmai munkához semmi 
közük nem volt. 
2020 őszén Ursula v.d.  Leyen EU elnök meghirdette az új európai Bauhaus programot, az új zöld 
mozgalmat és erőteljesen az építészet felé fordult. Az ACE ebben egy koordinátor szerepet vállalt 
fel és a többi társszakmákkal együtt (belsőépítészek, tájépítészek, urbanisták, iparművészek, 
képzőművészek) egy közös cselekvési projektet képzelt el.  
Ennek az új Bauhaus projektnek egyik fontos eleme az oktatás is. A pandémia hatására az 
egyetemek átálltak online oktatásra, mely teljesen átrajzolta a képzést. Ez egy kényszer hatására 
született megoldás, melynek során például hazánkban két hét alatt álltak át az egyetemek 
távoktatásra. Ez hatalmas teljesítmény volt mind az oktatók részéről, mind a hallgatóktól.  
Azt senki nem gondolhatja, hogy ez az oktatás egyenértékű a hagyományos személyes 
találkozáson alapuló oktatással. Ugyanakkor ezek az új eszközök és módszerek a későbbiek 
során- amikor az élet visszatér a régi kerékvágásba- gazdagítani fogják az oktatás eszköztárát, 
ezáltal sokszínűbb és jobb lesz majd az oktatás, mint eddig.  
Vannak kutatások, melyek az eddigi távoktatás hatékonyságát mérték (angliai egyetemek építész 
karait vizsgálták) és főleg a tervezési tárgyak esetében a hallgatók nagyon elégedetlenek voltak 
a hatékonysággal. (gyaníthatóan ennek az az egyik oka, hogy a hallgató és oktató kapcsolata 
inkább egyéni konzultációkban valósult meg és a hallgatók egymás közötti megbeszélései- 
melyek szintén fontos részét képezik az oktatásnak- háttérbe szorult)  
Az ACE értékelése egy évi elnökségi munka után számomra nem egyszerű. 
Azt látom, hogy ezt a szervezetet is a bürokrácia irányítja, mint sok brüsszeli szervezetet. 
Ugyanakkor az a hálózat, amelybe baráti, kollegiális alapon bele tudtam kapcsolódni- az nagy 
érték. Az ACE értéke a kapcsolati tőke, az információk átadása, a tapasztalatok megosztása.  
Azért, hogy ne csak a kritika hangján szóljak az ACE-ről, el kell mondani, hogy az elmúlt 30 év 
alatt valóban elfogadott szervezetté vált az EU számára és az elnökségünk többségének az a 
határozott célja, hogy minden építészetet érintő kérdésben az EU tanácsadó partnere az ACE 
legyen. Ennek a feltételei körvonalazódnak, ugyanis az elnökség tagjai személyes kapcsolatokat 
kerestek és találtak európai politikusokhoz és elnökségünk egyik tagja a CDU aktív politikusa lett.  
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Hasonlóképpen pozitívnak látom a kétévente megjelenő „sector study” az építészek 
országonkénti helyzetét elemző tanulmányt. Ez a kiadvány az ACE honlapján mindenki által 
hozzáférhető és a kor-elosztástól kezdve a jövedelmi viszonyokig teljeskörűen elemzi szakmánk 
helyzetét a gazdaságban. A kép nem rózsás, a szakma mindenütt devalválódott és ez ellen 
minden országnak a saját területén kell dolgoznia.  
 
Egész Európában hasonló gondokkal küzdenek az építészek. Mindenütt próbálják a kivitelező 
fővállalkozók maguk alá gyűrni az építészeket, a design and build rendszer, mely a politikusok 
számára kényelmes, terjed valamint a szakma széttagoltsága fokozódik, a mérnökökkel való 
konfliktusok egyre gyakoribbak.  
 
A kamarák mindenütt küzdenek a régi struktúrákkal és a struktúra sokszor visszatartó erő. A 
román építészkamara két év alatt néhány százezer euró pénzből, külső nemzetközi cégek 
igénybevételével átvilágította saját magát, mint szervezetet és teljesen újra szervezte a kamarát. 
Más országokban is folynak hasonló munkák, mert a külvilág gyorsan változik és nekünk 
reagálnunk kellene ezekre a változásokra.  
Az építész szakma még mindig különleges abban az értelemben, hogy komplex módon 
gondolkodik és hosszabb időtávlatokat vesz figyelembe. Kár lenne ezeket az értékeket veszni 
hagyni.  
Dr. Makovényi Ferenc ACE-ban folytatott munkája (az egyetlen utazással és az internetes 
konferenciákkal) a Magyar Építész Kamara számára semmilyen költséget nem jelentett.  
 
 
Beszámoló az UNESCO/UIA Oktatási Munkabizottságának (EDUCOM) 2020. évi munkájáról 

A Nemzetközi Építész Szövetség (UIA) és az Egyesült Nemzetek Szövetsége (ENSZ) Oktatási, 
Tudományos és Kulturális Szervezete (UNESCO) által közösen létrehozott Oktatási 
Munkabizottság, röviden UNESCO/UIA EDUCOM rendszeres bizottsági regionális találkozókon 
és az UIA hivatalos konferenciáin tárgyalja az építészképzés és az építész szakmagyakorlók 
továbbképzésének aktuális témáit. A bizottság közgyűlésére minden év első felében kerül sor. 
 
 Az építészet globális jelentőségére és az egész emberiség jólétét érintő fontosságára mi sem 
mutat rá jobban, mint az, hogy az építészeket tömörítő világszervezet és a legtöbb állam 
részvételével működő világszövetség, az ENSZ közösen működnek közre az építész szakma 
vívmányainak elismerésében és folyamatos fejlődése érdekében a Föld valamennyi lakója 
érdekében. 
 
Az Oktatási Munkabizottságban, mint az UIA más testületeiben, a világ 5 régióját képviselik a 
delegáltak, ahol Magyarország a 2. régióhoz tartozik. A 2020. január 26-27-én, még a világméretű 
COVID-19 járvány előtt Párizsban találkozott a bizottság. Az ülésen a dél-kelet ázsiai küldöttek az 
utazási korlátozások miatt már ekkor sem tudtak részt venni. A Munkabizottság második ülésére 
online formában került sor 2020.december 3-án. 
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Beszámoló a tervpályázatokról és a MÉK Nkft. egyéb elnökséget érintő feladatairól 

 
2020-ban is a MÉK Nft. ügyvezetője Eltér István volt: 
A MÉK és Elnöksége továbbra is egyik kiemelt feladatának tartja a közbeszerzések és 
tervpályázatok ügyét. Ez számomra a legfontosabb tevékenység. Rendszeresen figyelem az 
összes közbeszerzési kiírást, valamint tervpályázati kiírást, a szakszerűség és jogszerűségre való 
tekintettel.  
 
Az elmúlt évben néhány súlyos szabálytalanságot véltünk felfedezni egyes kiírásokban, ezért 
kezdeményeztem és megszerveztem egy megbeszélést a Közbeszerzési hatóság elnökével, dr. 
Kovács Lászlóval és munkatársaival, amelyen a MÉK Elnöke is részt vett. A találkozót 
megismételve a Hatóság elnöke és munkatársa látogatást tett a MÉK TET ülésén, ahol elemeztük 
a közbeszerzések és tervpályázatok ügyét. Kiemeltem egy kirívó esetet, amikor a tervezők 
hibájából eredménytelennek nyilvánítottak egy tervpályázatot. (Véleményünk szerint pedig a kiíró 
hibázott.) Tárgyalásaink sikerrel jártak, mert ezt a pályázatot ismét – most már – szabályosan 
2021. évben újra kiírták.  
 
Másik fontos tevékenységem az építészeti minőség folyamatos, aktív figyelése: 
- tervtanácsokon való aktív részvétel,  
- a tervellenőrzések rendszerének és szabályzatának kidolgozását kezdeményeztem az 
elvégzett munkák alapján. 
 
Ennek folyománya, hogy elindítottuk a tervellenőrzési szabályzat kidolgozását.  
Rendszeresen segítjük e-mail és telefonhívások során a kamarához kérdéssel vagy panasszal 
forduló tervezőket és építtetőket.  
 
Ugyanígy szakmai segítséget nyújtunk az önkormányzat, illetve magánszemélyek által kiírni 
tervezett tervpályázatok átvizsgálásával és igény szerint segítjük a lebonyolítást is a 
szakszerűség és jogszerűség tekintetében.  
 
 
Beszámoló a MÉK közbeszerzéssel kapcsolatos 2020. évi munkájáról 

 
A közbeszerzés témájában az elmúlt évben nem volt személyes megbeszélés a járványhelyzet 
miatt. Személyes egyeztetést csak Dr. Szöllősi Béla (beruházás bonyolító, építész, jogász, 
közgazdász) kollégánkkal tudtunk folytatni. Véleménye az élő példákra alapozott, mely szerint a 
beruházások során látható, ajánlatok alapján és a közbeszerzések keretében készült tervanyagok 
messze nem elégítik ki a Megbízói elvárásokat. Sok hibát és hiányosságot tartalmaznak, mely 
csak részben róható fel a tervezési díjak alacsony mivoltának és a kiválasztás rendszerének 
kontraszelekciós rendszer részére. A tervhibák és hiányok következtében jelentős anyagi kár is 
éri a beruházói oldalt. 
 
A kamara a belső szakmai fegyelem megszilárdítására kell, hogy helyezze a hangsúlyt és a tervek 
minőségének javítását kell szorgalmaznia. 
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Az év folyamán a másik fontos tevékenységünket is folytattuk, amely során az MMK 
képviselőjével, dr. Virág Rudolffal tartva a kapcsolatot a Közbeszerzési Hatóság 
munkacsoportjának anyagát szükség esetén véleményeztük. A mostani ciklusban a két kamarát 
(MÉK és MMK) a magállapodás szerint dr. Virág Rudolf képviseli a Közbeszerzési Hatóság 
Tanácsában. 
 
 
Budapest, 2021. április 29. 
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